
 

 
 

9. februar 2017 
 
 

I medfør af § 37 stk. 1 i Forretningsordenen for Inatsisartut, fremsætter jeg følgende spørgsmål til Naalakkersuisut: 
 
Spørgsmål til Naalakkersuisut:  
 

1. Hvor mange administrative ansatte har RG’s udenlandske hovedkontor? 
2. Hvor meget betaler RG administrativt ansatte bosiddende udenfor Grønland årligt til deres 

lands/bosteds skattemyndigheder? 
3. Er der planer om at hjemtage nogle eller samtlige administrativt ansatte til Grønland? 
4. 2 af indhandlingsstederne i Uummannaq fjorden blev nedlagt sidste år. Har dette på nogen måde 

medført optimering af indhandlingsmulighederne andre steder i Uummannaq fjord? 
5. Kan man forestille sig, at det vil være nødvendigt med at opgradere lager og frysekapaciteterne i 

Uummannaq fjord?  
a. Og hvis dette er tilfældet, hvor har man så forestillet sig, at dette skulle kunne finde sted? 

6. Kvoten for hellefisk i Uummannaq fjorden er nu blevet fordelt for i år, har der været større behov 
for at iværksætte indhandlingsbegrænsninger visse steder? Hvis det ikke er tilfældet;  

a. Hvor megen hellefisk, kan der dagligt indhandles og produceres i Uummannaq? 
b. Hvor mange fiskere er den daglige indhandlede hellefisk i Uummannaq baseret på?  
c. Er der ellers kapacitet nok til at der kan være flere fiskere som kan indhandle til 

Uummannaq fiskefabrik?  
d. Hvor mange fiskere bliver evt. nødsaget til at indhandle på andre dage? 

7. Er der mon planer om at udvide lager og frysekapaciteten på RG’s fabrik i Kangaamiut? ’ 
a. Hvis ja, hvornår agter man så at iværksætte udvidelsesplanerne? 

8. På hvilke bosteder har RG hjulpet fiskere med at finansiere indkøb af POCA 600 joller med 
påhængsmotorer inkl. grej, i løbet af 2017? 

9. Er der mon iværksat nationale planer om større forædling af fisk? 
a. Hvis ja, hvilke arter og hvad for nogen tiltag er der tale om? 

10. Er der iværksat tiltag til større forædling af stenbidere/stenbiderrogn? 
 
 

(Medlem af Inatsisartut Villy Olsvig, Inuit Ataqatigiit)    

Begrundelse: 

I forhold til landets økonomiske kredsløb, er fiskeriet det vigtigste element, hvor Royal Greenland A/S er en 
central aktør. 

Derfor er det efter min mening vigtigt, at det offentligt ejede selskab, mens vi er på vej mod 
selvstændighed, også bliver ledelsesmæssigt administreret herfra landet. Det kan ikke være meningen, at 
Grønland alene skal nøjes med selskabsskatten og ikke modtage skat fra medarbejderne. Jeg går nemlig 
udfra, at selskabet administreres af et større antal ansatte, ville det være hensigtsmæssigt, at et større 
antal af disse medarbejdere betaler skat til det grønlandske lokalsamfund og derved er med til at 
begunstige beskatningsgrundlaget forskellige steder her i landet. 

Udover de ovennævnte, er der relativt mange unge her i landet, der kunne tænke sig at blive fiskere. Disse 
vil også virke til gavn for RG, hvorfor disse unge højst sandsynligt vil få glæde af at blive hjulpet med joller 
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og grej i forbindelse med deres opstartsfase som fiskere, hvilket er et vigtigt område at få større kendskab 
til. 

Endvidere er det formålstjenligt at optimere fiskeriforædlingsmulighederne her i landet. Her tænker jeg 
bl.a. på stenbidere og dets rogn, der har en indhandlingspris på 17,- kr. kiloet, og kan yderligere stige i pris 
visse steder på kysten. Disse bliver primært solgt udenfor Grønland til ca. 30,- kr. pr. 80 gram. Jeg vil derfor 
også gerne vide, om der er planer om at foranledige, at disse produkter kan blive forarbejdet mere her i 
landet og om der er lagt planer i den retning. 

Jeg forventer, at svarene på mine spørgsmål vil blive givet i løbet af 10 dage. 

 


